
گروه راه و شهرسازي|
آنگونه كه خبرگزاري تسنيم گزارش كرده است، با موافقت 
شوراي شهر تهران، به زودي يك خط تراموا بدون ريل در 
پايتخت راه اندازي خواهد شد. اين در حالي است كه تا پيش 
از اين و طي 10 ماهه اخير، اعضاي شوراي شهر همواره بر 
لزوم دريافت طرح شهرداري در قالب لايحه احداث تراموا 
و مطالعه و بررس��ي آن تاكيد داش��ته اند و اتخاذ هر گونه 
تصمي��م را به آن موكول كرده بودن��د.از اين رو، هم اينك 
موافقت ناگهاني شورا با راه اندازي تراموا سوالات متعددي 
را در افكار عمومي ايجاد كرده است و اينگونه موافقت ها را 
ناشي از شرايط انتخاباتي كشور و تبليغاتي ارزيابي مي كند.

به گزارش اين خبرگزاري، موضوع احداث تراموا در پايتخت 
از مواردي است كه در اين دوره از مديريت شهري بارها از 
سوي عليرضا زاكاني، شهردار تهران و ساير مديران شهري 
مطرح شد اما هر بار اين مساله با مخالفت شورا همراه بود. اما 
در جلسه روز سه شنبه هفته جاري و در جريان ارايه گزارش 
از س��وي محس��ن هرمزي؛ معاون حمل و نقل و ترافيك 
ش��هرداري تهران به احداث يك خ��ط تراموا در پايتخت 
اشاره شد. اين خط تراموا حدفاصل ميدان امام حسين )ع( 
تا تهرانپارس احداث و راه اندازي مي شود. پيش از اين احداث 
اين خط در شوراي عالي ترافيك به تصويب رسيده است. 
براساس توافق شهرداري تهران با چين قرار است در مرحله 
ابتدايي و به صورت آزمايشي يك رام قطار تراموا به صورت 
رايگان وارد پايتخت شود. بنا بر اعلام هرمزي؛ معاون حمل و 
نقل و ترافيك شهرداري تهران، خط ترامو در پايتخت بدون 
ريل خواهد بود و تا 3 ماه آينده اين رام قطار تراموا در اختيار 
شهرداري تهران قرار خواهد گرفت. به گزارش ايلنا، هرمزي 
افزود: احداث تراموا براي شهر تهران در طرح جامع حمل و 
نقل پايتخت مصوب و مسير آن مشخص شده و اكنون در 
مرحله انتخاب ناوگان هستيم. وي افزود: مقرر شده يك رام 
تراموا به صورت رايگان از چين در اختيار شهر تهران قرار 
گيرد. هرمزي گفت: از اين تراموا آزمايشي استفاده كرده و 
پس از انجام تست هاي اوليه، قرارداد خواهيم بست. آنگونه 
كه تس��نيم گزارش كرده، در همين ارتباط شوراي شهر 
تهران با توجه به موارد اعلام شده از سوي معاون شهردار 
تهران براي احداث خط تراموا با شرايط ذكر شده موافقت 

خود را اعلام كرده است.

   از استيضاح تا موافقت بدون لايحه؟
به گزارش »تعادل«، در حالي تسنيم از موافقت شوراي شهر 
تهران با راه اندازي تراموا خبر داده اس��ت كه اين شورا طي 
10 ماهه گذش��ته همواره بر ارسال لايحه احداث تراموا از 
سوي شهرداري تهران تاكيد داشته است و البته شهرداري 
نيز تا كنون چنين لايحه اي را به پارلمان شهري پايتخت 

ارسال نكرده اس��ت.  بر اساس اين گزارش، شهردار تهران 
اگرچه در شهريور 1۴00 توانس��ت با راي اكثريت قاطع 
اعضاي شوراي شهر بر مسند ش��هرداري پايتخت تكيه 
بزند اما پس از مدتي، در پي برخي اقدامات مانند استخدام 
اقوام و خويشان نزديك خود در راس برخي از شركت هاي 
زيرمجموعه شهرداري و حتي ناديده انگاشتن شوراي شهر 
تهران به عنوان نهاد قانونگذار و ناظر امور شهري در برخي 
از امور مانند انعقاد قرارداد احداث تراموا بدون كسب راي و 
نظر شوراي شهر، بخشي از حمايت اين شورا را از دست داد 
و حتي در سال 1۴02 در مواردي، برخي از اعضاي اين شورا 
نسبت به اقدامات زاكاني هشدار دادند و از »استيضاح« او 
سخن به ميان آوردند.  در 28 فروردين سال جاري اما مهدي 
اقراريان، عضو ش��وراي اسلامي شهر تهران از فشار جدي 
به منتقدين عملكرد عليرضا زاكاني، شهردار تهران خبر 
داد و گفت: امروز شوراي شهر تهران به دو بخش موافقين 
و منتقدين زاكاني تقسيم شده اس��ت. ناصر اماني، عضو 
ديگر اين شورا نيز از توهين هاي توييتري برخي مديران 
شهرداري به خودش، اقراريان و نجفي خبرداد و خواستار 
برخورد با توهين كنندگان ش��د. بر اس��اس اين گزارش، 
احداث مسجد در پارك قيطريه طي ماه هاي اسفند 1۴02 
و فروردين 1۴03 بيشترين انتقادها را نسبت به زاكاني در 
پي داشت. شيوه خريد انواع وسايل نقليه از چين نيز مورد 

انتقاد منتقدان او بوده است.

   مخالفت ضمني با طرح احداث تراموا 
مهدي چمران، رييس شوراي شهر تهران در 3 دي 1۴02 
به طور ضمني طرح ش��هرداري پايتخت ب��راي احداث 
»تراموا« را رد كرد. چمران گفت: وقتي در تهران مترو را به 

عنوان حمل و نقل انبوه بر داريم، تراموا وسيله گراني است 
و انبوه بر نيست، ترجيح مي دهيم از لحاظ بودجه به مترو 
بپردازيم.  به گ��زارش »تعادل«، »تراموا« اگرچه به دوران 
ش��هرداري محمود احمدي نژاد در تهران برمي گردد، اما 
با روي كار آمدن اصولگرايان در مديريت شهري بار ديگر 
از س��وي آنان مطرح ش��د. احداث خطوط لازم براي اين 
وسيله حمل و نقل عمومي از ش��هريورماه سال 1۴02 با 
انعقاد قرار داد همكاري ميان ش��هرداري تهران و وزارت 
دفاع جدي تر از قبل عنوان و پيگيري شد. در ابتدا شوراي 
ش��هر تهران از اين طرح استقبال كرد. اما پس از برگزاري 
نشس��ت هاي تخصصي، جمع بندي اين شورا از جلسات 
ياد شده، لزوم عبور از تراموا و پرداختن به مترو است. البته 
شهرداري تاكنون طرحي به اين شورا ارايه نكرده است. در 
عين حال، در نخستين روزهاي ديماه سال 1۴02، خبري 
روي خروجي خبرگزاري ها ق��رار گرفت، مبني بر اينكه 
احداث تراموا منتظر تاييد وزارت كش��ور است. در چنين 
شرايطي بود كه چمران در حاشيه دويست و دومين جلسه 
علني ش��وراي اسلامي شهر تهران در جمع خبرنگاران با 
بيان اينكه موضوع »تراموا« هنوز به صورت رسمي به شورا 
نيامده است، تاكيد كرد: بايد اين مصوبه ابتدا در كميسيون 
حمل و نقل و سپس شورا بررسي شود و اگر راه ديگري طي 
شود، اشتباه است. رييس شوراي شهر تهران در اين رابطه 
گفت: »تراموا« وسيله گراني است و انبوه بر نيست، ترجيح 

مي دهيم از لحاظ بودجه به مترو بپردازيم.

   دور زدن شورا ممنوع است
در همان روز نيز جعفر تشكري هاشمي، رييس كميسيون 
حمل و نقل شوراي شهر تهران از ارسال لايحه بازنگري در 

طرح جامع حمل و نقل شهر تهران به وزارت كشور پيش 
از تصويب در شوراي شهر گلايه كرد. تشكري هاشمي در 
تذكر پيش از دستور خود در جلسه شوراي شهر تهران با 
بيان اينكه اخيرا خبرگزاري ها به قول معاون حمل و نقل 
ش��هرداري تهران خبري را مخابره كردند كه طرح جامع 
ترافيك تهران، جهت سير مراحل تصويب به وزارت كشور 
ارسال شده است، گفت: همين طور گفته شده كه تراموا 
نيز پيش بيني شده و اگر طرح جامع تصويب شود، تراموا 
نيز در تهران اجرا خواهد شد و حتي طراحي روسازي تراموا 
نيز انجام شده اس��ت و علاوه بر اين اعلام شده كه كريدور 
تهرانپارس_آزادي را در نظر گرفتند. وي با بيان اينكه ما در 
برنامه چهارم توسعه شهرداري تهران اعلام كرديم كه ارايه 
كليه محورهاي بازنگري در طرح جامع حمل و نقل و طرح 
جامع حمل ونقل ريلي به شوراي شهر، پيش از تصويب به 
شوراي عالي ترافيك كشور ارايه شود، گفت: همچنين در 
اين برنامه، مطالعه و امكان سنجي »ال آر تي و تراموا« منوط 
به شوراي شهر و شوراي ترافيك است و تكاليف را مشخص 
كرديم و انتظار بود كه لايحه پيش از ارس��ال به ش��وراي 
عالي ترافيك، به ش��وراي شهر ارايه مي شد و تا اين لحظه 
اين لايحه ارس��ال نشده است. به گفته تشكري هاشمي، 
تذكر بنده به شهردار تهران اين است كه ارسال لايحه دير 
شده و اگر مي گفتند لايحه آماده نيست مي گفتيم باشد و 
صبر مي كرديم اما حالا كه لايحه را به شوراي عالي ترافيك 
كش��ور، فرس��تادند معنا ندارد كه بندهاي برنامه چهارم 
توسعه سانسور شود و ارسال نشود.اين درحالي است كه 
ما از مس��تنداتي كه از لايحه ارسالي متوجه شديم واجد 
ايرادات اساسي است و بايد رفع كنند، هنوز اين لايحه رفع 

ايراد نشده است.

    هزينه هزاران ميليارد تومان بدون نظر شورا!!
رييس كميسيون حمل و نقل شوراي شهر تهران با بيان 
اينكه بايد روند احداث »تراموا« مورد بررسي قرار گيرد و 
ده ها هزار ميليارد تومان پول را نمي توان بدون نظر شورا و 
بررسي دقيق در شورا، اجازه هزينه بدهيم، گفت: مردم پول 
خود را به شهرداري مي دهند كه در فضايي درست هزينه 
شود و انتظار داريم به فوريت مطالعات »تراموا« در شوراي 
شهر تهران ارايه شود. بايد پول را به جا و مناسب هزينه كرد. 
ما نگفتيم موافقيم يا مخالف؛ بلكه گفتيم كار بدون مطالعه 
و دور زدن شورا ممنوع است. چمران نيز در واكنش به اين 
تذكر گفت: قطعا بايد قبل از ارسال طرح يا لايحه به شوراي 
عالي ترافيك، موضوع در ش��وراي ش��هر تهران تصويب 
شود، البته من نمي دانم كه لايحه را فرستادند يا نه؟ اما اگر 
فرستادند؛ بيش فعال بودند و اگر در اينجا تصويب نشده 

باشد، اعتباري ندارد.

در شهر
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شناسايي دلالان قبر و معرفي 
آنها به دستگاه قضا

مديرعامل سازمان بهشت زهرا )س( گفت: دلالان قبر در 
بهشت زهرا )س( را شناسايي و به دستگاه قضايي معرفي 
كرديم. به گزارش مهر، جواد تاجيك مديرعامل سازمان 
بهشت زهرا )س( اظهارداشت: كفني كه در بهشت زهرا 
ارايه مي شود كفن معمولي است. برخي شهروندان علاقه 
دارند كفن خاص استفاده كنند مثلًا اسماً متبركه دارد. 
غرفه عرضه كفن خاص را به دلايل داش��تن گزارشات 
متعدد تعطيل كرديم. وي افزود: دلالان قبر در بهشت 
زهرا )س( را شناسايي و به دستگاه قضايي معرفي كرديم.

مقاوم سازي ۵۸ ساختمان بحراني 
با پيگيري دادستاني تهران

دادس��تان عمومي و انقلاب تهران گفت: ۵8 ساختمان 
بحراني در پايتخت، مقاوم سازي ش��ده و 2 هزار و ۹۵8 
ساختمان پس از ايمني سازي در حوزه حريق، تأييديه 
سازمان آتش نشاني را دريافت كرده اند. به گزارش ايرنا، 
علي صالحي اظهار كرد: دادس��تاني ته��ران در اجراي 
دستورات رييس قوه قضاييه در حوزه حفظ حقوق عامه 
و به منظور پيشگيري از حوادث ناگوار ناشي از فرسودگي 
ساختمان ها در سطح پايتخت همچنين استان تهران، 
اقدامات متعددي براي رفع مخاطرات و ايمني س��ازي 
مناطق، اماكن و س��اختمان هاي پرخطر به ويژه مراكز 
عمومي، اداري و بيمارس��تاني انجام داده اس��ت. وي با 
اشاره به اينكه با تش��كيل پرونده هاي نظارتي، اقدامات 
متعددي براي شناسايي و ايمن سازي مناطق، اماكن و 
ساختمان هاي پر خطر انجام شده است؛ افزود: تاكنون 
تعداد يك هزار و 2۵8 فقره ارزيابي در حوزه ايمني سازه اي 
صورت گرفته اس��ت و برنامه هاي ايمن سازي با اولويت 
اماكن پرتردد و س��اختمان هاي اداري به طور مس��تمر 
در دست پيگيري اس��ت و در همين راستا ايمن سازي 
مراكز بهداشتي- درماني، به صورت مستقيم از سازمان 
اورژانس كشور پيگيري مي شود. دادستان تهران يادآور 
شد: با دسته بندي ساختمان هاي ناايمن به ساختمان هاي 
پرخطر، ميان خطر و كم خطر، پيگيري هاي متعددي 
براي ايمن س��ازي صورت گرفته و بيش از 8۵0 دستور 
قضايي در اين رابطه صادر ش��ده است. به گفته صالحي، 
در نتيجه پيگيري هاي دادس��تاني تهران، از تعداد 12۹ 
ساختمان بحراني، ۵8 فقره در سال گذشته ايمن سازي 
شده و مابقي در برنامه 1۴03 قرار گرفته است. دادستان 
تهران با اشاره به صدور اخطاريه و تذكر براي دستگاه ها، 
س��ازمان ها و مالكان متخلف در رابطه با رفع مخاطرات 
شناسايي شده، تصريح كرد: تاكنون تعداد 2 هزار ۹۵8 
ساختمان در حوزه حريق ايمن س��ازي شده و تأييديه 

سازمان آتش نشاني را دريافت كرده اند.

دولت آينده و معيشت مردم
 اي��ران نفت را ارزان بفروش��د، اين روند هم  مش��كلات 
انحصاري را ايج��اد كرده و هم درآمد نف��ت را ناچارا به 
شكل تهاتري در اختيار ديگران قرار مي دهد. نهايتا هم 
پول نفت صرف واردات كالا به ش��كل تهاتري مي شود. 
حل اين مش��كلات در گروي انتخاب مديران كاربلد و 
متخصص اس��ت. دولت چهاردهم اگر مديران كارآمد 
انتخاب كند و سياست خارجي روشن و شفاف در راستاي 
كاهش تنش ها باشد، انتظاراتي ايجاد مي كند كه منجر 
به واقعي شدن قيمت ها در بازارها يا كاهش حباب قيمت 
دلار، س��كه و حتي خودرو و مسكن مي شود. نكته مهم 
در اين ميان، گفتماني اس��ت كه اين بايدها را عملياتي 
كند. دولت آينده بايد به قانون برنامه اتكا داش��ته باشد، 
ممكن است دولت برخي اهداف و راهبردهاي برنامه را 
قبول نداشته باشد، در اين صورت دولت اين رويكردها 
را مي تواند اصلاح كند. نكته اين است كه برنامه و قانون 
باي��د محور فعاليت هاي دولت آينده باش��د. دولت بايد 
گزارش هاي ۶ماه��ه و 3ماهه بدهد. مثلا در دولت قبل 
قرار بود هر س��ال 1ميليون مسكن ساخته شود.32ماه 
از عمر دولت سيزدهم گذشته اما وزير راه و شهرسازي 
اخيرا اعلام كرده طي اين بازه زماني تنها ۵00هزار واحد 
مسكوني ساخته شده است. امروز اما هيچكس نيست 
كه از دولت بازخواس��ت كند که چرا وعده خود را عملي 
نكرده اس��ت. اگر عملي نش��ده، چرا نهادهاي نظارتي 
و مجل��س بازخواس��ت هاي لازم را نداش��ته اند. از بين 
رويكردهاي مطرح شده ميان نامزدها رويكرد و نامزدي 
كه به دنبال اجراي برنامه و حاكميت قانون است از نظر 
من قابل اعتناست و بايد مورد توجه مردم قرار گيرد. چه 
قانون بودجه، چه قانون برنامه هاي ۵ساله و چه قوانين 
سياست هاي پولي و مالي بايد در راس تصميمات باشد. 
مشكل ساختار اجرايي كشورمان آن است كه قوانيني در 
مجالس مختلف تصويب مي شود اما اراده اي براي اجراي 
آن  وجود ندارد. تاسف آور اينكه اگر موانعي بر سر اجراي 
برنامه ها ش��كل بگيرد به جاي رفع مانع، برنامه و قانون 
كنار گذاشته مي شود. به نظرم اگر رويكرد دولت آينده 
در حوزه اقتصاد استفاده از متخصصين علم اقتصاد باشد 
و ديدگاه هاي غالب علم اقتصاد در حوزه اقتصاد كلان، 
سياست خارجي، كش��اورزي، صنعت و...در دستور كار 
بگيرد، مسير حل مشكلات هموار مي شود. به ويژه موضوع 
يكسان سازي نرخ ارز كه منشأ همه مشكلات سياست 
خارجي است، بايد با تدابير مناس��ب حل شود. در اين 
صورت بازار پالس هاي مناسبي از ساختار اجرايي دريافت 
مي كند، در اين صورت مانند س��ال ۹2 كه ش��رايط در 
مسير بهبود قرار گرفت بازارهاي ۵گانه آرامش مي يابند 
و معيشت مردم كاهش پيدا مي كند. طي سال هاي ۹2 
تا ۹۶ تيم اقتصادي كاربردي به كار گماشته شده بود، اين 
تدبير باعث شد طي ۴سال ايران سه سال تورم تك رقمي 
را تجربه كند. اين بار هم بايد  استفاده از تخصص گرايي و 
علم محوري زمينه بهبود بهتر شدت وضع زندگي مردم 
فراهم ش��ود . اين ضرورت از مسير حضور فعال مردم در 
انتخابات 8تير 1۴03 مي گذرد انتخاباتي كه تاثير قابل 
توجهي در سرنوش��ت يك دهه آينده ايرانيان بر جاي 

مي گذارد.

يارانه يك ميليارد توماني دولت 
در هر وام مسكن روستايي

آنگونه كه رييس بنياد مس��كن انقلاب اسلامي اعلام 
كرده اس��ت، دولت در هر وام مس��كن روستايي يك 
ميليارد تومان ياران��ه پرداخت مي كن��د. به گزارش 
ايلنا، غلامرضا صالحي در حاش��يه نمايشگاه آباديران 
در جمع خبرنگاران درب��اره آخرين وضعيت نهضت 
ملي مسكن مورد تعهد بنياد مسكن اظهار كرد: طبق 
آخرين سرشماري انجام ش��ده در ١٣٩۵ حدود ۵.۵ 
ميليون واحد مسكن روس��تايي وجود دارد كه بنياد 
مسكن از ابتداي طرح مقاوم سازي مسكن روستايي 
تا كنون ٣ ميليون واحد را مقاوم كرده اس��ت.  رييس 
بنياد مسكن انقلاب اسلامي درباره توقف پرداخت وام  
مسكن روستايي در برخي از استان ها تاكيد كرد: جريان 
پرداخت وام مسكن روستايي در كشور قفل و متوقف 
نشده است اما برخي از شعب بانكي در برخي استان ها 
و شهرها جلوي پرداخت وام را گرفتند اما آمارها نشان 
مي دهد روند متوقف نيس��ت به طوري ك��ه در ۴ ماه 
گذشته ٢٢ همت تسهيلات مسكن روستايي پرداخت 
شده است.  صالحي درباره دلايل  سرعت كند پرداخت 
وام از سوي برخي از شعب بانك هاي عامل در برخي از 
استان ها گفت: برخي از شعب بانك هاي عامل در برخي 
از استان ها كه آن شعب تراز منفي داشته از اسفند ماه 
پرداخت انواع وام را قطع كردند، براي مثال بانك عامل 
مسكن از اسفند ماه و پايان سال كه پرونده مالي بانك ها 
مورد بررسي قرار مي گيرد روند پرداخت وام را كند كرده 
و طبق مذاكرات انجام شده قرار بر اين بود كه از پايان 
ارديبهشت ماه روند پرداخت وام را از سر بگيرد.  صالحي 
درباره يارانه دولت در وام ٣۵٠ توماني مسكن روستايي 
تاكيد كرد: نرخ سود اين تسهيلات ۵ درصد است و ١٨ 
درصد مابقي را دولت به عنوان يارانه به ش��بكه بانكي 
پرداخت مي كند و به عب��ارت ديگر دولت براي هر وام 

يك ميليارد تومان يارانه وام پرداخت مي كند.

فاز نخست تونل زيرزميني 
ايستگاه راه آهن تهران افتتاح شد

فاز نخست تونل زيرزميني ايس��تگاه راه آهن تهران با 
حضور مديرعامل راه آهن جمهوري اسلامي ايران افتتاح 
شد. به گزارش ايرنا، عمليات احداث تونل زيرزميني كه 
در عمق بيش از هشت متر از زير خطوط ايستگاه راه آهن 
تهران حفر شده است و دسترسي خطوط و سكوهاي 
مختلف ايستگاه را به سالن مربوط به قطارهاي حومه اي 
و مترو فراهم مي كند، از سال 13۹۷ متوقف شده بود و 
پس از حدود سه سال، مجدد از سال 1۴00 فعال شد 
و فاز نخست آن با پيگيري هاي انجام شده و تخصيص 
منابع در دولت سيزدهم به بهره برداري رسيد. تسهيل 
عبور و مرور و افزايش رفاه هموطنان اس��تفاده كننده 
از قطارهاي حومه اي، كاهش ازدحام، اتصال مستقيم 
قطارهاي حومه اي به مترو، افزايش خطوط قبول و اعزام 
حومه اي از يك به دو خط و جلوگيري از واگذاري قطار 

به خط مسدود از مهم ترين مزيت هاي اين پروژه است.
گفتني اس��ت ارزش روز اين فاز از پروژه، ۴00 ميليارد 

تومان است.

 اعزام بيش از ۸۹ هزار زائر
 به عربستان

مدير عامل هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران»هما« با 
بيان اينكه با احتساب انتقال عوامل اجرايي، 8۹ هزار و 
۷30 نفر در اين عمليات به سرزمين وحي اعزام شدند، 
اظهار كرد: با توجه به محدوديت هاي موجود امكان دارد 
عمليات بازگش��ت طولاني تر از زمان پيش بيني شده 
باشد كه اميدواريم با همكاري كشور ميزبان، اقدامات 
وزارت امور خارجه و س��ازمان حج و زيارت، بازگش��ت 
حج��اج در زمان مقرر انجام ش��ود. به گزارش ايس��نا، 
ش��مس الدين فرزادي پور با بيان اينكه با انجام آخرين 
پرواز زائران بيت الله الحرام در شامگاه 21 خرداد 1۴03، 
عمليات اعزام زائران به عربستان به پايان رسيد، اظهار 
كرد: عمليات اعزام زائران بيت الله الحرام س��ال جاري، 
از 21 فرودگاه شامل امام خميني )ره(، مشهد مقدس، 
ساري، گرگان، همدان، زنجان، تبريز، اردبيل، اروميه، 
بيرجند، اصفهان، اهواز، كرمان، شيراز،  زاهدان، چابهار، 
قشم، بندرعباس و بوشهر به عربستان منتقل شدند كه 
با احتساب انتقال عوامل اجرايي، 8۹ هزار و ۷30 نفر در 

اين عمليات به سرزمين وحي اعزام شدند. 

آيا پارلمان شهري پايتخت بدون دريافت لايحه و مطالعه موافقت كرد؟

احداث پل استراتژيك در زمان تصدي منتقدان دولت روحاني هم متوقف ماند

چراغ سبز به راه اندازي »تراموا« در پايتخت

پل خليج فارس؛ از تامين مالي تا تلاش شبكه نفوذ
 گروه راه و شهرسازي|

برخي مي گويند، تكميل پل خليج فارس جزيره قشم را به 
رقيب اصلي امارات تبديل مي كند و منافع اين كشور را به 
خطر مي اندازد. به همين علت، به سرانجام نرسيدن اين پل 
حاصل تلاش شبكه نفوذ در كشور است. اما منتقدان دولت 
يازدهم و دوازده��م توقف احداث اين پل را به عدم تامين 
مالي و ناتواني دولت روحاني ربط مي دهند. دست بر قضا 
اين منتقدان هم اينك خود بر كرسي رياست و مسووليت 
قرار گرفته اند و در عين حال، اين پروژه همچنان بنا به دليل 
عدم تامين مالي متوقف مانده است. بر اساس اين گزارش، 
پل خليج فارس، جزيره قشم را به بندر پل در سرزمين اصلي 
ايران متصل مي كند. مراسم كلنگ زني اين پروژه با حضور 
محمود احمدي نژاد، رييس جمهور وقت، در 23 اس��فند 
138۹ برگزار شد. اين پل جزيره قشم را از لافت به بندر پل 
در شهرستان بندر خمير استان هرمزگان پيوند مي دهد. 
قش��م با اين پل به كريدور اصلي ترانزيتي - كه بندر انزلي 
در درياي خزر را به بندرعباس در خليج فارس و چابهار در 
درياي عمان متصل مي كند - ارتباط مي يابد. به گزارش 
تسنيم، حجت الله عبدالملكي 18 بهمن 1۴01 با تاكيد بر 
اينكه اولويت تكميل زيرساخت ها با زيرساخت هاي ترانزيت 
و حمل ونقل است، گفته بود: در اين راستا عمليات اجرايي 
پل خليج فارس پس از حدود ۷ سال توقف به دليل اهميت 
فوق العاده بالايي كه دارد از سرگرفته مي شود. وي با اشاره به 
اينكه در قالب پروژه پل خليج فارس، ظرفيت بندر راهبردي 
كاوه به ۴0 ميليون تن تخليه و بارگيري كالا افزايش مي يابد، 
اضافه كرد: علاوه بر اين در اين پل ۴ باند رفت و برگش��ت 
جاده اي خط ريلي و دو مسير پياده روي ساخته خواهد شد.

وي با تاكيد بر اينكه پل خليج فارس شاه كليد پروژه ۴ گانه 
اس��ت گفت: با تكميل پل خليج فارس يكي از حلقه هاي 
مفقوده كريدور ش��مال - جنوب تكميل مي ش��ود. دبير 
ش��وراي عالي مناطق آزاد با اعلام اينكه تمام مجوزهاي 
زيست محيطي ساخت پل خليج فارس صادر شده است 
از عملكرد دولت قبل در توقف اين پروژه گلايه كرد و افزود: 
ما از مسوولان دولت قبل گلايه داريم و از آنها ناراحتيم. پل 
خليج فارس ۷ سال معطل مانده است؛ كدام طرح توسعه اي 
كشور مشكل مالي ندارد؟ در دولت قبل براي واردات واكسن 
كرونا مي گفتند مشكل مالي و FATF داريم كه باعث شد 

هزاران نفر از مردم عزيز ايران جان خود را از دست بدهند.
دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد اظهار كرد: بايد برويد پول 
را جور كنيد نبايد بگوييم به توس��عه كشور منهاي اروپا و 
امريكا اعتقاد نداريم. تامين مالي ساخت پل خليج فارس 
از سه بخش دولتي، سازمان منطقه آزاد قشم و فاينانس و 

سرمايه گذاري خارجي انجام مي شود.

   تعليق ساخت پل پس از 6 ماه
شهريور ماه سال گذشته معاون فني و زيربنايي منطقه آزاد 

قشم در مكاتبه با شركت پتروساحل توسعه خليج فارس 
از تعليق س��اخت پل خليج فارس خبر داد و گفت: »نظر 
به مش��كلات و معضلات موجود در موضوع تامين مالي 
قرارداد با عنوان »موافقت نامه پيمان پروژه شبكه ارتباطي 
خليج فارس« و به جهت دستيابي به منابع فايل قبول در 
موضوع تامين مالي پروژه پل خليج فارس، بدين سبب و 
وفق ماده 8-8 شرايط عمومي منضم به پيمان صدرالاشاره، 
پروژه پل خليج فارس از زمان اين ابلاغيه تعليق مي شود.لازم 
است اقدامات موردنياز به جهت راه اندازي سازوكار تعليق 
اين پروژه در معيت مشاور كارفرما در دستور كار قرار گيرد.«

بر اساس اين گزارش، اواخر آبان ماه سال قبل دبير شوراي 
عالي مناطق آزاد درباره دلايل توقف اين پروژه گفته بود: 
پل خليج فارس يك پروژه راهبردي اس��ت كه دس��تور 
شخص رييس جمهوري را نيز براي ساخت دارد متأسفانه 
اختلاف نظر با قرارگاه خاتم و يك سري پرداخت ها منطقي 
نبود و به همين دليل پروژه متوقف شده است. عبدالملكي 
افزود: پيگير تامين مالي از طريق فاينانس هستيم كه در 
اين رابطه با چيني ها و اروپايي ها مذاكراتي داشته ايم ضمن 
اينكه قرارگاه خاتم الانبيا نيز در اين زمينه برنامه هايي دارد.

   ساخت پل خليج فارس با پول چيني ها
در حالي خبري از ساخت پل خليج فارس نبود كه حدود 3 
ماه بعد يعني اواخر بهمن سال قبل دبير شوراي عالي مناطق 
آزاد با اش��اره به برآورد ۷00 ميليون دلاري براي ساخت 
پل خليج فارس گفته بود: اين پل با مشاركت چيني ها و 
تامين بخشي از منابع مالي با تهاتر نفت ساخته مي شود. 
عبدالملكي با بيان اينكه تلاش مي كنيم پل خليج فارس 
طي س��ه س��ال آينده به بهره برداري برس��د از مذاكره با 
پيمانكاران چيني خبر داد و افزود: تعدادي از اين پيمانكاران 
براي تامين مالي اين پروژه اعلام آمادگي كردند ضمن اينكه 
در گفت وگو با معاون اول رييس جمهور نيز پيشنهاد داديم 
پل خليج فارس به عنوان پروژه  هاي خط اعتباري ايران و 
چين در نظر گرفته ش��ود كه وي اع��لام كرد اين موضوع 
قابل بررسي است. وي با تاكيد بر اينكه پل خليج فارس بايد 
اجرايي شود، تصريح كرد: هر كسي به اين پروژه تشكيك 
وارد كند به نظرم يا منافع ملي را نمي شناسند يا نيت ديگري 
دارد. با ساخت پل خليج فارس بعضي از بنادر جنوبي حاشيه 
خليج فارس از رونق خواهند افت��اد. بنابراين بايد مراقب 
باشيم در س��اخت اين پروژه كارشكني نشود. وي با بيان 
اينكه ساخت پل خليج فارس منافع بلندمدت زيادي براي 
 ايران دارد، گفت: پيشرفت فيزيكي اين پروژه در حال حاضر

 18 درصد است كه به كندي پيش مي رود.

   تلاش شبكه نفوذ
بر اساس اين گزارش، اواخر ماه قبل استاندار هرمزگان طي 
اظهاراتي دليل س��اخته نشدن پل خليج فارس را حاصل 

تلاش شبكه نفوذ در كشور عنوان كرده و گفته بود: تكميل 
پل خليج فارس جزيره قشم را به رقيب اصلي امارات تبديل 
مي كند و منافع اين كشور را به خطر مي اندازد. لذا معتقدم 
به سرانجام نرسيدن اين پل حاصل تلاش شبكه نفوذ در 

كشور است.
در دولت يازدهم و دوازدهم، منابع مالي موردنياز همواره به 
عنوان مشكل و مانع اصلي ساخته نشدن پل خليج فارس 
اعلام مي شد. اكبر تركان دبير وقت شوراي عالي مناطق 
آزاد آذرماه س��ال ۹2 در اين باره گفته بود: دولت س��هم 
1۵0 ميليارد توماني خ��ود را در اين پروژه پرداخت كرده 
اما پيمانكار نتوانس��ته 8۵ درصد فاينانس اي��ن پروژه را 
تامين كن��د. در توانايي پيمانكار در تامي��ن مالي ترديد 
دارم، ام��ا اميدوارم راهي براي تامين منابع مالي مورد نياز 
ساخت پل خليج فارس پيدا شود. قصد خلع يد پيمانكار پل 
خليج فارس را ندارم و در هر صورت مي خواهيم در اجرا اين 
پروژه كمك كنيم. مرداد سال ۹8 نيز محمد اسلامي وزير 
 وقت راه و شهرسازي درباره اين پروژه گفته بود: ساخت پل 
خليج فارس به دلايل گوناگوني متوقف ش��ده است؛ اين 
پروژه ملاحظات زيست محيطي براي سازمان حفاظت 

محيط زيست داشته است.استانداري هرمزگان و منطقه 
آزاد اقداماتي را در راستاي تامين منابع و مطالعات مهندسي 

را به طور همزمان براي اين پل اجرايي كرده اند.
وي تاكيد ك��رده بود: با س��رمايه گذار پ��ل خليج فارس 
مذاكراتي صورت گرفته تا بتوانيم ش��اهد از س��رگيري 

ساخت آن باشيم.
وزي��ر راه با بيان اينك��ه پل خليج فارس نماد پيش��رفته 
مهندسي براي اتصال جزيره قشم به بندرعباس است، گفته 
بود: اين پل به رونق اقتصادي منطقه كمك خواهد كرد، 
ضمن اينكه دسترسي آسان به منطقه آراد قشم فراهم شده 
و در بخش ترانزيت نيز مي توان از آن به خوبي استفاده كرد.

به گزارش تسنيم، پاشنه آشيل پل استراتژيك خليج فارس 
تامين منابع مالي است؛ س��رعت گير بزرگي كه با وجود 
وعده هاي زياد تاكنون كاري براي آن انجام نش��ده است. 
پل ح��دود 2 كيلومتري خليج ف��ارس يكي از حلقه هاي 
مفقوده كريدور ش��مال-جنوب است كه مي تواند نقش 
موثري در تس��ريع مبادلات تجاري، ترانزيت و ... ايران با 
كشورهاي شمالي و به تبع آن كسب درآمد براي اقتصاد 

كشور داشته باشد.

آگهی فقدان سند مالکيت
نظر به این که خانم شراره فضلی عنبران به استناد دو برگ استشهادیه گواهی امضا شده منضم به تقاضای کتبی جهت دریافت سند 
مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه و مدعی است که سند مالکیت پلاک 95420 فرعی از 4اصلی بخش 9 مشهد به علت سهل 
انگاری مفقود شده است با بررسی سیستم جامع املاک معلوم شد برابر خلاصه سند 55273 -  98/8/14 دفتر 76 مشهد ششدانگ 
پلاک 95420 فرعی از 4 اصلی از معامل مراد عبدی به متعاملین شراره فضلی عنبران و محمد ابراهیم عبدی هر یک 3 دانگ مشاع 
انتقال قطعی یافت و اس�ناد مالکیت به ترتیب 080420 -  ب / 98 صادر و تسلیم شده است و دارای محدودیت های ذیل می باشد. 
اسناد رهنی 55274 -  98/8/14 و 55275 -  98/8/14 و 55276- 1400/8/27 و 60489 -  1401/4/20 دفتر 76 مشهد -  هر سند 
رهنی در خصوص هر دو مالک می باشد. سیستم جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد. لذا به استناد ماده 120 آیین نامه قانون ثبت 
مراتب یک نوبت آگهی و متذکر می گردد هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
 می باشد بایستی ظرف مدت ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا سند معامله ای
 به این اداره تسلیم نماید بدیهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه اصل سند مالکیت یا سند 

معامله رسمی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م الف: 2013 
بشیر پاشایی-  رییس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 مشهد

مفقودی
 برگ س�بز خودرو س�واری پراید جی تی ایکس مدل 1384 
رنگ نقره ای متالیک با شماره پلاک737 ب 18 ایران 26 و شماره 
 S1412284549637 موتور 01187320 و شماره شاس�ی 
  به نام ش�یما صالحی مفقود گردیده و از درجه اعتبار س�اقط

 می باشد.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این 

سامانه پیامك نمایند. 


